
رضـــا صابری، هنرمنـــد پرســـابقه تئاتر و 
ســـینما که امســـال با نمایش »ایرانیان« 
باز هم ســـراغ موضوعی مذهبی-تاریخی 
رفتـــه، می گوید من عشـــقم تئاتر اســـت 
و تـــا جشـــنواره چهل ویکـــم هیچ شـــغلی 
به جـــز تئاتـــر نداشـــته ام؛ بنابرایـــن برایم 
فرقی نمی کند که در چه شـــرایطی بیایم 
و بـــروم، چـــون تئاتـــر شـــغل مـــن اســـت 
و بایـــد بـــه هـــر شـــکل از آن حمایـــت و 

حفاظـــت کنم.
 اجـــرای نمایش »ایرانیان« نوشـــته و کار 
رضا صابری با حضور بازیگران مشـــهدی 
روزهـــای سه شـــنبه و چهارشـــنبه  کـــه 
)چهـــارم و پنجم بهمـــن( در تالار وحدت 
و در بخـــش بین الملـــل چهل ویکمیـــن 
جشـــنواره تئاتر فجر اجرا شد ما را بر آن 
داشـــت که پای صحبت های نویسنده و 
کارگردانش در هتل لاله )محل اســـتقرار 
هنرمنـــدان حاضـــر در جشـــنواره تئاتـــر 

فجر( بنشـــینیم. 
نمایش ایرانیان دربـــاره زندگی امام رضا 
)ع( از مدینـــه تـــا مرو و زمان شـــهادتش 
را  ایـــن گفت وگـــو  ادامـــه  در  اســـت. 

می خوانیـــد.

چطور شد که شما مجدد به سمت یک 
داستان مذهبی رفته اید و با این رویکرد 

کار کرده اید؟
مـــن پیـــش از این هـــم بـــه ســـمت مضامین 
مذهبی رفته بـــودم منتها نـــه این قدر جدی 
و خیلـــی متمرکـــز، ولـــی خـــب ایـــن نمایش 
درواقع دو نسخه داشت، نســـخه اولش چند 
ماه پیش در خود پارکینگ بـــزرگ حرم مطهر 

برای یک نمایـــش عمومی و فضـــای محیطی 
. شد ا  جر ا

پس شما یک اجرای محیطی داشته اید؟
بله، اما نســـخه دوم بـــا تغییرات زیـــادی برای 

است. شـــده  نوشته  صحنه 
یعنی آن را مدرن تر کرده اید؟

بلـــه، آنجا یک نمایـــش عامیانه و ســـاده برای 
مـــردم بـــود و در یک محیـــط باز که تماشـــاگر 
دارد عبـــور می کنـــد و لحظـــه ای می ایســـتد و 
نمایـــش را تماشـــا می کنـــد اما نســـخه دوم را 

نوشـــتم. صحنه  برای 
برخورد مردم با آن نمایش چگونه بود؟

بی نظیر بود.
چرا؟

بـــه خاطـــر اینکه بـــرای تماشـــاگر دیـــدن یک 
نمایش در حـــرم جذابیـــت دارد؛ و همچنین 
امام رضـــا، مهربانـــی او و رأفتش بـــرای مردم 
جذاب اســـت و دیدن مأمون و هارون و چنین 
شـــخصیت هایی برایشـــان دیدنـــی اســـت. 
ضمـــن اینکه مـــردم تاریـــخ را می شناســـند و 
اغلب با امام رضا و تاریخ زندگی اش آشـــنایی 
دارند. در نمایشـــی کـــه ما کار کـــرده بودیم با 
زبان ســـاده، معمولـــی و طبیعـــی و تمهیدات 
صوتـــی، هـــم آوازی و هم خوانـــی و... امـــا در 
نســـخه دوم از همه آن ها فاصلـــه گرفتم چون 
بـــرای صحنه به ادبیات خاصی قائل هســـتم. 
نوشـــتار شـــخصیت ها، کدهایی کـــه انتخاب 
کردم، مســـیری که انتخاب شده برای هیئتی 
اســـت که ۱۴ نفرند کـــه می خواهند امـــام را از 
مدینه به قتلـــگاه ببرند و در مرو امام شـــهید 
می شـــود. قصـــه مســـیرش این اســـت؛ یعنی 
از مبـــدأ بـــه مقصد و کدهای بســـیاری وســـط 
راه اســـت که برخی از آن ها را حـــذف کرده ام 
چون به کارم نمی آمدند و کدهایی را انتخاب 
کردم که بـــه لحاظ نمایشـــی کمـــی پررنگ تر 
بوده اند و بـــه نظرم کار بســـیار ســـختی بوده 
که کدهای موردنظـــرم را انتخـــاب کنم چون 
هم بایـــد تاریـــخ می خواندم و هم مـــن تاریخ 
را به طـــور کامل نمی شـــناختم و مرتب این ها 

را می خوانـــدم و تبدیل به نمایـــش می کردم 
و دوبـــاره بر می گشـــتم. بـــه لحـــاظ نوشـــتن 
نمایشـــنامه این نســـخه دوم بســـیار سخت و 
کشـــنده بود و کســـی هم برای کمـــک به من 
نبـــود و بایـــد هم بـــه دنبـــال رفرنـــس مطالب 

باشـــم و هم باید می نوشـــتم.
تاریخ را نباید تحریف می کردید؟

بله.
و باید نمایشنامه قابل قبول می شد؟

بلـــه، باید تاریخ را تبدیل بـــه نمایش می کردم 
ولـــی همچنان اعتقاد دارم که در نســـخه دوم 
می توانـــم درســـت تر و عمیق تـــر عمـــل کنـــم 
که ایـــن نیـــاز عمومی جامعه اســـت و بســـیار 
جا دارد کـــه در اتفاقـــات امروز نیز مابـــه ازا در 

جامعه امـــروز دارد.
و همچنین من حس می کنم که رویکرد 

شما پسا مدرن نیز باشد؟
بله

هم به لحاظ شکل اجرا و هم روایت آن یا 
پیوسته با زبان امروز ما را به گذشته دعوت 

می کنید؟
بلـــه، خـــود روایـــت چنیـــن اســـت و مـــن به 

دارم. علاقـــه  روایـــی  نمایـــش 
یا بریده بریده بودن روایت ها؟

همچنیـــن اســـتفاده از تکنیک هـــای تعزیـــه 
نیـــز برایـــم دغدغه آمیـــز بـــوده اســـت برای 
همیـــن تو یـــک نمایـــش ایرانـــی می بینی که 
آمیختـــه بـــا یـــک روایت پســـت مدرن شـــده 
اســـت؛ امـــا ســـعی کـــرده ام در بدنـــه و بافت 
نمایـــش، آن چیزهایـــی که در تعزیه هســـت 
و روایـــی بـــودن تعزیـــه را بـــا خـــود بـــه ایـــن 
نمایش بیـــاورم؛ اما برایم خیلی ســـخت بود 
چون بـــا زمان کـــم و انـــدک همیـــن را هم که 
نوشـــته ام، برایـــم باورپذیـــر نبود؛ اگر کســـی 
بـــه من کمـــک می کـــرد و جنبه هـــای تاریخی 
نمایشـــنامه را به من می رســـانید می توانستم 
کار بزرگ تـــری را بنویســـم و باید به جشـــنواره 

می رســـیدیم و به دوســـتان نیز 
قول داده بودیـــم اما من 

ســـعی  ل  عین حـــا ر د
کرده ام نمایشـــنامه ای 
بنویســـم که شخصیت 
داشـــته باشـــد، شکل 

شـــد  با شـــته  ا د

و قابل تحمـــل باشـــد و بـــر ایـــن بـــاورم کـــه 
نمایشـــنامه بـــدون نقـــص نیســـت و ســـعی 
می کنم این نواقـــص را برای اجـــرای عمومی 

کنم. برطـــرف 

شما در نخستین دوره جشنواره تئاتر فجر 
حضور داشته اید. تئاترتان را در آن سال در 

چه سالنی اجرا کردید؟
تئاتر شهر، سالن اصلی.

من از آقایی که کنارم نشسته بود و اجرای 
نمایش »خانات« را در سال ۶۱ دیده بود 

پرسیدم که آن اجرا چگونه بوده است و او 
بنا به آن شرایط کلی از اجرا تعریف کرد...

خب، جـــو آن زمان طـــوری بود که بـــد زمانی 
بود، چون می توانســـتند هر اتهام سیاسی ای 
را به تـــو بزنند و هـــواداری از هر حزبـــی را به تو 
نسبت بدهند. خودم از اول در دوران انقلاب 
هیـــچ وجهه سیاســـی ای و فعالیت سیاســـی 
هم نداشـــتم و جزو هیچ گروهـــی هم نبودم، 
مـــن عشـــقم تئاتـــر اســـت و الآن هم بـــه تئاتر 
فکر می کنم و تـــا جشـــنواره چهل ویکم هیچ 
شغلی به جز تئاتر نداشـــته ام؛ بنابراین برایم 
فرقـــی نمی کند کـــه در چه شـــرایطی بیایم و 
بـــروم، چون تئاتر شـــغلم اســـت و باید به 
هر شـــکل از آن حمایت و حفاظت کنم.
علت حضور شما در جشنواره چهل ویکم 

هم همین است، چون شاغل هستید؟
بلـــه، ولـــی نمی خواهـــم بگویـــم که 
مثل سوپرمارکت اســـت ولی تئاتر 
یک شغل اســـت و باید در کنارش 
زندگی کرد؛ و نمی شـــود گفت به 
خاطر اینکه کمی شرایط نامطلوب 
اســـت باید در آن را تختـــه کرد. حالا 
یـــک عـــده  می گویند کـــه نبایـــد کار 
ِ آن را بســـت؛ مـــن به  کـــرد و بایـــد در

چنین چیـــزی اصلاً اعتقـــاد ندارم.
بهترین دوره های جشنواره یادتان 

هست؟
جشنواره دوازدهم.

چه کاری را در آن دوره اجرا کرده اید؟

»شـــنا در آتش«؛ به نظرم دوره دوازدهم بسیار 
باشکوه بود؛ از جشـــنواره یکم تا بیست و سوم 
چهـــارم، بهترین دوره هـــای جشـــنواره بود و 
یک دفعـــه افت کـــرد و مدیران تـــازه ای آمدند 
و ایـــن کاره هـــم نبودنـــد، دغدغـــه تئاتـــر هم 
نداشـــتند و دنبـــال ایـــن ماجـــرا و آن ماجـــرا 
رفتند و پیوســـته از آن شـــاخه بریدنـــد و به آن 
شـــاخه پریدند و این بدنه جشـــنواره را هرس 
کرده انـــد و الآن چیـــزی را که موجود اســـت، 
نمی شـــود گفت که جشـــنواره هســـت، چون 
رنگ و بویـــی به آن معنا که ما آشـــنایی داریم، 
ندارد. جشـــنواره خودش یک شکل، شمایل، 

شـــخصیت و روشی دارد.
بهترین جایزه ای را که از فجر گرفته اید 

یادتان است؟ کدام جایزه شیرین تر است؟
جایزه های دوره دوازدهم برای من شـــیرین تر 
 پنج،شـــش دوره از جشـــنواره 

ً
بود. من تقریبا

جایـــزه گرفتـــم ولـــی دوره دوازدهـــم بـــرای 
من شـــیرین تر اســـت چـــون در اوج بی پولی 
یک دفعـــه پـــول قلنبه ای به دســـتت برســـد 

خاطره انگیـــز می شـــود.
زندگی تان را تغییر داد؟

 تغییر داد!
ً
بله، واقعا

چه برنامه ای برای اجرای عمومی »ایرانیان« 
دارید؟

صحبت هایـــی کرده ایـــم کـــه در تهـــران و در 
تـــالار وحدت ۱0 شـــبی اجرا شـــود ولـــی هنوز 
بـــه نتیجـــه نرســـیده ایم. ولی ۱0 شـــب اجرای 
یک نمایـــش دینی در تهران بســـیار خطرناک 

. ست ا
چه خطری دارد؟

خطری که از کار اســـتقبال نشـــود، حالا به هر 
دلیلـــی... ولی داریـــم تلاش می کنیـــم که در 

تهران اجرا شـــود.
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ضمیمه چهل و یکمین جشنواره  تئاترفجر
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تئاتر شغل من استتئاتر شغل من است
باید از آن نگهداری کنمباید از آن نگهداری کنم

تیتریک

رضا آشفته
منتقد تئاتر

از تاریخ تا تئاتر
مردم تاریخ را می شناسند و اغلب با امام رضا و 

تاریخ زندگی اش آشنایی دارند. در نمایشی که ما 
کار کرده بودیم با زبان ساده، معمولی و طبیعی 

و تمهیدات صوتی، هم آوازی و هم خوانی و... 
اما در نسخه دوم از همه آن ها فاصله گرفتم 

چون برای صحنه به ادبیات خاصی قائل 
هستم. نوشتار شخصیت ها، کدهایی که 

انتخاب کردم، مسیری که انتخاب شده برای 
هیئتی است که ۱۴ نفرند که می خواهند امام 

را از مدینه به قتلگاه ببرند و در مرو امام شهید 
می شود. قصه مسیرش این است؛ یعنی از مبدأ 

به مقصد و کدهای بسیاری وسط راه است که برخی 
از آن ها را حذف کرده ام چون به کارم نمی آمدند و 

کدهایی را انتخاب کردم که به لحاظ نمایشی کمی 
پررنگ تر بوده اند و به نظرم کار بسیار سختی بوده که 

کدهای موردنظرم را انتخاب کنم

بــــرش

نمایی از نمایش »ایرانیان« به کارگردانی رضا 
صابری

عکس: کاوه کرمی



ســـیدمحمدهادی هاشـــم زاده بر این باور اســـت که تئاتر 
امروز دنیا مینی مال و تصویرگرا و معناگرا شـــده اســـت. او 

می گوید یک کارگردان تصویرســـاز اســـت کـــه از تمام آثار 
روز دنیـــا در کارش الگـــو می گیـــرد و ســـعی می کند خود را 

به زبان جهـــان نزدیک کند.
ســـید محمدهـــادی هاشـــم زاده متولـــد 1367 در شـــیراز 
از کودکـــی تعزیـــه کارکرده و بیســـت ســـال اســـت تئاتر را 
جـــدی دنبـــال می کنـــد و تجربـــه حضـــور در نمایش هـــای 
خیابانـــی و تخـــت حوضـــی و ســـیاه بازی داشـــته اســـت. 
او کـــه تئاتـــر را به صـــورت عملـــی و کارگاهـــی آموختـــه، در 

محضـــر اســـاتید صاحب نام اســـتان فارس آمـــوزش  دیده 
اســـت و بـــا نمایـــش »اســـب قاتلیـــن« به عنـــوان برگزیـــده 
جشـــنواره مناطـــق از اســـتان فـــارس در چهـــل و یکمیـــن 
دوره جشـــنواره تئاتـــر بین المللی فجر حضـــور دارد که روز 
جمعـــه هفتـــم بهمن ماه ســـاعت های 18 و 20:30 در تالار 
استاد ســـمندریان تماشاخانه ایرانشهر روی صحنه رفت. 
بـــه همیـــن بهانه بـــا او به گفت وگو نشســـته ایم کـــه آن را 

در پـــی می خوانیـــد.
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ضمیمه چهل و یکمین جشنواره  تئاترفجرضمیمه چهل و یکمین جشنواره  تئاترفجر

می تواند ذهنی باشـــد؛ انگار تماشاگر 
دارد خـــواب می بینـــد و نمی دانیم ما 
در خواب تماشـــاگر هستیم یا تماشاگر 

ما. خواب  در 
کار گروهی همواره چالش های 

خودش دارد ولی شما یک گروه 
پرتعداد هستید که سال ها کنار 

هم مانده اید و درعین حال بیش تر 
آثارتان هم پرُشخصیت است و 

جوان ترها هم حضور دارند؛ دلیل 
این انتخاب شما چیست و چه 

ویژگی هایی دارد؟
من عاشـــق کارهای ســـخت هستم. از 
نظر مـــن کاری که آســـان باشـــد لذت 
کم تـــری دارد. دوســـت دارم دنبـــال 
کارهای ســـخت بروم که بتوانم خودم 

و گروهـــم را به چالش بکشـــم.
درســـت اســـت یکـــی از ویژگی هـــای 
بیش تـــر آثـــار مـــن پرُپرســـوناژ بـــودن 
م  فـــر ه  و گـــر ز  ا حتـــی  و  ســـت  ن ها آ
و هم آوایـــی هـــم اســـتفاده می کنـــم 
که بـــه روز شـــده و بـــا فضـــای نمایش 
امـــروز همسان ســـازی شـــده اســـت و 
بـــه اتمسفرســـازی کار کمـــک می کند 
یـــک  از  برشـــی  تئاتـــر  ازآنجایی کـــه  و 
جامعه اســـت، فضایـــی که بـــه وجود 
می آورد عـــلاوه بر متفـــاوت و خلاقانه 
بـــودن باورپذیـــر و قابل لمس تـــر هم 
هســـت. دلیل دیگرش هم این اســـت 
ن هـــا  ا جو ز  ا ی  بیش تـــر د  ا تعـــد کـــه 
فرصـــت آمـــدن روی صحنـــه تئاتـــر را 
داشـــته باشـــند و امـــکان زیســـت در 
یک گـــروه تئاتـــری را تجربـــه کنند. در 
کنـــار بازیگرانی کـــه معمـــولاً در تمام 
ســـعی  هســـتند  مـــن  ه  ا همـــر ثـــارم  آ
می کنم بـــه جوان ترهایـــی را که کم تر 
عرصـــه بـــه آن هـــا داده  شـــده اعتماد 
کنـــم تـــا خودشـــان را نشـــان بدهند. 
به عنوان مثـــال دخترهـــای گـــروه فرم 
مـــن بیـــن ۱2 تـــا 2۰ ســـال ســـن دارند 
امـــا کامـــلاً در خدمـــت اثر هســـتند و 
خیلی خـــوب از پس اجـــرا برآمدند. از 
طرفـــی خیلی از افـــراد گـــروه ازجمله 
طراحانـــم از ســـال های قبـــل بـــا من 
همـــکاری می کننـــد. در گـــروه مـــا هر 
کســـی کار خودش را به بهترین شکل 
انجـــام می دهـــد و بـــار از روی دوش 
من برداشـــته  شـــده اســـت. اگر ما یک 
گـــروه شـــلوغ هســـتیم و در عین حال 
همه چیـــز با نظم پیش مـــی رود به این 
دلیل اســـت که ســـال ها کنار همدیگر 
کار و تجربـــه کرده ایم و به یک زیســـت 

مشـــترک رســـیده ایم.
جشنواره فجر را چگونه ارزیابی 
می کنید، فکر می کنید برگزاری 

چنین رویدادهایی چه تأثیری بر 
ارتقای سطح تئاتر کشور و توسعه 

آن دارد؟
می گوینـــد اگـــر می خواهیـــد تمـــدن 
و فرهنـــگ یـــک کشـــور را ببینیـــد بـــه 
کنیـــد.  توجـــه  تئاتـــرش  ســـالن های 
جشـــنواره فجر رویداد بسیار مهمی در 
تئاتر اســـت. ما یک کشور پهناور 
زیـــادی  تعـــداد  بـــا  هســـتیم 
بـــه  و  هنـــگ  فر و  میـــت  قو
چنین رویـــدادی به عنوان 
داریم.  نیـــاز  تئاتر  ویترین 
رقابتی  ویکـــرد  ر با  نه تنها 
تعامل  ویکـــرد  ر بـــا  بلکه 
و گـــرد هم آمـــدن اهالی 
تئاتر. این رویداد بســـیار 
تأثیرگـــذار اســـت چراکه 
مثـــل  چکـــی  کو ی  تـــر تئا

محمد هاشـــم زاده اگر تلاشـــی کرده تا 
از نقطـــه الف به ب برســـد و پیشـــرفت 
کنـــد، دلیلـــش همیـــن جشـــنواره ها 
گاه  بـــوده اســـت. جشـــنواره ناخـــودآ
یـــک کلاس آموزشـــی اســـت. مـــن هر 
بـــار می آیـــم؛ بـــا فکرهـــا، رویدادهـــا و 
اندیشـــه های متفـــاوت و تـــازه هـــر اثر 
ی  هـــا خطا ن و زمو آ  . م می شـــو شـــنا  آ
کارگردان هـــای دیگـــر و تکنیک هـــای 
جدیـــد را می بینم و بیشـــتر می آموزم، 
مـــی روم اطلاعاتم را تکمیـــل می کنم. 
تحقیـــق می کنـــم و کتـــاب می خوانـــم 
تـــا خـــودم را بـــه روز کنـــم. جشـــنواره 
ســـکوی پرتاب و انـــرژی روبه جلو برای 

. ست ا فت  پیشـــر
تنها مشـــکل جشـــنواره این اســـت که 
در اختتامیه همه چیز تمام می شـــود؛ 
وع  شـــر بایـــد  واقـــع  در  درحالی کـــه 
شـــود. تعداد زیـــادی اثر در جشـــنواره 
حاضر اســـت که برای تولیـــدش زمان 
و انـــرژی و هزینـــه شـــده اســـت و باید 
حمایـــت شـــوند. در اختتامیـــه با نظر 
هیئـــت داوران برخـــی آثـــار برگزیـــده 
می شوند و برخی نمی شـــوند؛ اما تئاتر 
تمام نمی شـــود. کاش برای کسانی که 
شـــرکت می کنند برنامه ریزی شود که 
در اســـتان های دیگـــر نمایش شـــان را 
اجرا کننـــد تا مخاطبـــان بیش تری آثار 
را ببیننـــد و از گروه هـــا حمایت شـــود. 
پیشـــنهاد می کنـــم مدیـــران فرهنگی 
کنیـــم  ت  عـــو د ا  ر ن ها  ســـتا ا همـــه 
بیاینـــد در جشـــنواره تا آثار اســـتانی را 
ببیننـــد و انتخـــاب و حمایـــت کننـــد. 
اگر اســـتان ها بـــا هـــم تعامـــل کنند و 
آثـــاری را تبادل کنند باعث پیشـــرفت، 
رونق و درآمدزایی و همچنین آشـــنایی 
آیین هـــای  و  رســـوم  و  فرهنگ هـــا  بـــا 
شـــهرهای مختلـــف می شـــود؛ و ایـــن 
خروجی جشـــنواره فجر شـــاید مهم تر 

از جوایـــز و تندیس هایش باشـــد.
و حرف آخر؟

اول  بگویـــم؛  می خواهـــم  را  نکتـــه  دو 
به عنـــوان  وجـــودم  تمـــام  بـــا  اینکـــه 
یک عضـــو کوچـــک خانـــواده تئاتـــر از 
اصحـــاب رســـانه تشـــکر می کنـــم. بـــا 
تمام احترامـــی که بـــرای هنرمندان و 
پیشکســـوتان قائل هســـتم باید بگویم 
اصحاب رســـانه حـــق بزرگی بـــر گردن 
جشـــنواره فجـــر امســـال دارنـــد چون 
در شـــرایط موجـــود که برخـــی تلاش 
داشتند تئاتر و جشنواره اش را کمرنگ 
کننـــد اصحاب رســـانه با خبررســـانی و 
پوشـــش کامـــل جشـــنواره ها به ویـــژه 
بخش مناطق که ورودی جشنواره فجر 
بود، نشـــان دادند که تئاتر زنده اســـت 

. می کشـــد نفس  و 
و دوم این کـــه در جشـــنواره منطقه ای 
یـــک  و  بودیـــم  میزبـــان  مـــا  فـــارس، 
نمایـــش از کرمـــان جنوب آمـــده بود 
کـــه در شهرشـــان نه تنهـــا یک ســـالن 
حتی  بلکـــه  نداشـــتند  هـــم  نمایـــش 
فضایـــی هـــم بـــرای تمریـــن ندارند؛ 
من خیلی متأســـف شـــدم و امیدوارم 
ســـال آینـــده در جشـــنواره تئاتـــر فجر 
خبـــر ســـاخت یـــک ســـالن خـــوب و 
مجهز برای هنرمنـــدان کرمان جنوب 
رسانه ای شـــود. من شاهد تلاش های 
دکتر نظـــری و گروهش بـــوده ام و باور 
و  کننـــد؛  کمـــک  کـــه  آمده انـــد  دارم 
امیـــدوارم زودتـــر به جایی برســـیم که 
هیچ شهرســـتانی بـــدون ســـالن تئاتر 

. شد نبا

شما امسال با نمایش »اسب 
قاتلین« در بخش جایزه بزرگ 

صحنه ای با آثار دیگر رقابت کردید، 
چندمین بار است که در جشنواره 

بین المللی فجر حضور دارید؟
من 9 ســـال در جشـــنواره های استانی 
فارس شـــرکت کردم؛ در پنج دوره اش 
برگزیـــده و به جشـــنواره فجـــر معرفی 
شدم و امسال ســـومین دوره ای است 
که بـــه جشـــنواره راه یافته ام. ســـال ها 
ِ جشـــنواره بودم و خیلی صبر  پشت در
کردم تا از این در رد شـــدم. ســـال 98 
بـــا نمایـــش »یـــک هفتـــه راه رفتـــن در 
بهشـــت« نوشـــته رضـــا گشتاســـب در 
جشـــنواره فجر شـــرکت کردم و پس از 
جشـــنواره به لطـــف رئیس وقـــت تئاتر 
شـــهر تهران، همـــان اثـــر را در ســـالن 
قشـــقایی برای یـــک ماه اجـــرا کردیم. 

پارســـال با نمایش »اســـترالیا« نوشته 
پیام لاریـــان و امســـال هم بـــا نمایش 
»اسب قاتلین« نوشـــته رضا گشتاسب 

در جشـــنواره تئاتر فجر حضـــور دارم.
چرا این سال ها پشت در ماندید؟

ی  ه ها ر ا جشـــنو ینکـــه  ا لیـــل  د بـــه 
و  د  بـــو ه  شـــد تعطیـــل  ی  منطقـــه ا
متأســـفانه ســـال های اخیـــر داوری ها 
بـــر اســـاس فیلم انجـــام می شـــد و اثر 
مـــن درســـت دیـــده نمی شـــد. چون 
ی  تکنیک هـــا و  حس هـــا  ز  ا خیلـــی 
تئاتـــری را نمی تـــوان در فیلـــم منتقل 
کـــرد؛ به خصـــوص در کارهـــای من که 
بر اســـاس نـــور و فرم اســـت. هنر ســـه 
عنصـــر اصلـــی دارد کـــه مهم ترینـــش 
تأثیرگذاری روی مخاطب اســـت و من 
به وســـیله فیلـــمِ اثـــرم نمی توانســـتم 
روی داورها و مخاطبـــان تأثیر بگذارم. 

خیلـــی از تصویرهـــا و شـــعبده هایم در 
فیلـــم دیـــده نمی شـــد.

»اسب قاتلین« چهارمین متنی 
است که از رضا گشتاسب 

کارگردانی می کنید؛ چه ویژگی در 
آثار این نویسنده جوان هست که 

شما را مجذوب می کند؟
ســـب  گشتا ضـــا  ر ی  مه ها یشـــنا نما
سوررئال اســـت و در زبان نوشتاری اش 
فضایی آرکائیک دارد. غیرخطی بودن 
و  یســـی  مه نو یشنا نما ر  ختا ســـا ع  نـــو
تعلیق هایـــی کـــه ایجـــاد می کنـــد در 
کارگردانـــی بـــه مـــن کمـــک می کند؛ 
چون من یـــک کارگـــردان تصویرســـاز 
هســـتم و بیش تـــر مواقع فکـــر می کنم 
بیش ترین تأثیـــری کـــه روی مخاطب 
می گذارم با تصویرســـازی اســـت. نظر 
شـــخصی من ایـــن اســـت تصویرهایی 

که در تئاتر خلق می شـــود از دیالوگ ها 
ماندگارتر و تأثیرگذارتر هستند. من به 
دلایل فکـــری و روحی بـــه نمایش های 
رئالیســـتی علاقـــه ای نـــدارم و تئاتری 
کـــه کارگردانـــی می کنـــم بـــر اســـاس 
قاعده هـــا و قراردادهـــای خـــودم بـــا 

می گیرد. شـــکل  مخاطـــب 
یعنی می توانیم بگوییم محمد 

هاشم زاده در طراحی فضا 
و تکنیک اجرایی، به روش 

منحصربه فرد خودش دست 
پیداکرده؟ اگر این گونه است آثار 

شما چه شاخصه هایی دارد؟
مـــن هنـــوز در حـــال تجربـــه کـــردن و 
آموختن هســـتم اما شـــاید بتوان گفت 
بـــه یـــک فـــرم نمایشـــی دســـت پیدا 
کـــرده ام و به نوعـــی آثارم امضـــا دارند. 
نمایش هـــای مـــن خیلـــی متکـــی بـــه 

طراحی نور اســـت؛ نور میزانســـن من 
اســـت و نقـــش بازیگـــرم را دارد. مـــن 
بـــاور دارم تماشـــاگر وقتی وارد ســـالن 
تئاتر می شـــود قرار اســـت با یک دنیای 
ناشـــناخته روبه رو شـــود کـــه از اولش 
قرارداد است. تماشـــاگر می داند وارد 
ســـالن تئاتر شـــده و قرار است نمایش 
ببینـــد و حالا مـــن بایـــد چیـــزی ارائه 
بدهـــم کـــه از تخیـــل مخاطبـــم بالاتر 
باشـــد. مخاطبی کـــه شـــاید به مراتب 
و پرمعناتـــری نســـبت  تخیـــل زیباتـــر 
حـــی  ا طر ســـیله  به و  . د ر ا د مـــن  بـــه 
و  نســـن  ا میز و  دکـــور  حـــی  ا طر  ، نـــور
اتمسفرســـازی کـــه شـــکل می گیـــرد، 
ز  ا یـــی  نیا د بـــا  ا  ر و  ا می کنـــم  تـــلاش 
ناشـــناخته ها روبه رو کنم و تا حدودی 
بالاتـــر از تخیـــل مخاطـــب گام بردارم 
بـــه همیـــن دلیل بیشـــتر آثـــارم فضای 

در دبیرخانه دوازدهمین دوره 
سراسری تئاتر صاحبدلان  

نشست هم اندیشی 
با هنرمندان عمانی

گفت وگو با سیدمحمدهادی هاشم زاده کارگردان نمایش »اسب قاتلین«

یک کارگردان تصویرساز هستم
 در جشنواره 

منطقه ای فارس، ما 
میزبان بودیم و یک 

نمایش از کرمان 
جنوب آمده بود که 
در شهرشان نه تنها 

یک سالن نمایش هم 
نداشتند بلکه حتی 

فضایی هم برای 
تمرین ندارند؛ من 

خیلی متأسف شدم 
و امیدوارم سال آینده 

در جشنواره تئاتر 
فجر خبر ساخت یک 

سالن خوب و مجهز 
برای هنرمندان 

کرمان جنوب 
رسانه ای شود

از ایده تا اجرا

با تکسما مونوز کارگردان نمایش »لومیر« از اسپانیا 

تئاتر ایران، هنرمندانی توانا و 
تماشاگرانی مشتاق دارد

ن  ا جـــو منـــد  هنر  ، ز نـــو مو تکســـما 
اســـپانیایی که در جشـــنواره امســـال 
اســـت،  کـــرده  شـــرکت  فجـــر  تئاتـــر 
می گویـــد ایـــران از نظـــر هنرمنـــدان 
توانا و تماشـــاگران مشـــتاق، سرمایه 

دارد.  رگـــی  بز بســـیار 
در جشـــنواره تئاتـــر امســـال، هنرمند 
شـــرکت  اســـپانیا  کشـــور  از  جوانـــی 
کرده اســـت که بـــا شـــیوه ای متفاوت 
می کنـــد.  اســـتقبال  تماشـــاگران  از 
او تکســـما مونـــوز اســـت که بـــا انواع 
هنرهـــای نمایشـــی میـــم و پانتومیم، 
 . ســـت شنا آ لقـــک  د و  ســـتی  د تر
اجـــرای نمایـــش او بـــا نـــام »لومیر«، 
روز پنج شـــنبه ششـــم بهمـــن در تالار 
چارســـوی تئاتر شـــهر تهـــران، تفاوتی 
بـــزرگ در میـــان اجراهـــای نمایشـــی 
جشـــنواره بود. به ایـــن بهانه بـــا او به 

پرداختیـــم. گفت وگـــو 
ضمن معرفی خود، بفرمایید که 

دارای چه پیشینه، اجراها و یا 
جوایزی هستید؟

تکســـما مونـــوز از اســـپانیا آمـــده ام و 
هنرمند رشـــته تئاتر هستم. با نمایش 
»لومیـــر« در فســـتیوال تئاتـــر آلمـــان 
شـــرکت کرده ام و مدال طلای جایزه 
اول را برنـــده شـــده ام و در فســـتیوال 
تئاتـــر ایتالیا هـــم جایـــزه اول را برنده 
شده ام. در جشنواره های دیگری هم 
که بـــا این نمایش شـــرکت کـــرده ام، 
در بخـــش رقابتـــی نبـــوده اســـت تـــا 

جایـــزه ای دریافـــت کنم.
آیا این نمایش، اجراهای دیگری در 

جشنواره های داخلی یا خارجی و 
یا اجرای عمومی خارج از جشنواره 

نیز داشته است؟
این اجـــرای »لومیـــر« را در فرانســـه، 
آلمـــان، پرتقـــال، رومانی، ســـنگاپور 
و همچنیـــن در اســـپانیا روی صحنـــه 
بـــرده ام. من در فســـتیوال های دیگر 
هم بـــا همین اجرا شـــرکت کـــرده ام.

اجرای این نمایش در ایران و 
همین طور واکنش تماشاگران 

ایرانی را چه طور ارزیابی می کنید؟
مـــن از ابتـــدا پیش بینـــی می کـــردم 
که ایـــن اجـــرا موردتوجـــه مخاطبان 
فکـــر  بگیـــرد.  قـــرار  علاقه منـــدان  و 
می کنـــم این اجـــرا تا حـــدی در ایران 
شـــوکه کننده هم بود، چـــون با توجه 

به آثار شـــرکت کننده و نـــوع، محتوا و 
متـــن آن ها در جشـــنواره ای که اکنون 
در ایـــران می بینم، این اجـــرا کاملاً از 
لحاظ فضـــا و گونه اجرایـــی متفاوت 
خواهد بـــود و فکر می کنـــم و امیدوار 
هســـتم که مـــردم و تماشـــاگرانی که 
ایـــن کار را دیدنـــد، درمجمـــوع از کار 

راضی باشـــند.
به نظر خودتان نمایش تان 

مخاطبان ایرانی اش را پیدا کرد؟ 
استقبال و اشتیاق تماشاگران 
و مخاطبان ایرانی را نسبت به 

نمایش خودتان، چه گونه ارزیابی 
می کنید؟

مطمئنم که از این اجـــرا لذت بردند، 
چـــون در ایـــن اجـــرا و بـــازی، بـــا من 
همـــراه بودند و بـــا آرامش نشســـتند 
 
ً
و از ایـــن اجـــرا لـــذت بردند. اساســـا

به نظـــرم بـــه دلیـــل گونه متفـــاوت و 
شـــیوه اجرایی منحصربه فرد نمایش 
»لومیـــر«، این اجـــرا بـــرای مخاطب 

ایرانـــی تازگی داشـــت.
درباره جشنواره بین المللی تئاتر 

فجر ایران چه نظری دارید؟
نظر مـــن دربـــاره ایـــن جشـــنواره این 
اســـت که شـــما در حال انجام یک کار 
بســـیار شـــگفت انگیز برای شـــراکت 
ایـــن  و  هســـتید  تئاتـــر  و  فرهنگ هـــا 
باعث می شـــود تـــا ذهن ها باز شـــود. 
مـــن از مـــردم دعـــوت می کنـــم که به 
تئاتـــر بیایند، بـــه تفکر وادار بشـــوند و 
لـــذت ببرنـــد. خیلی خوب اســـت که 
مـــا بتوانیم بـــه شـــیوه ای دیگـــر تفکر 
کنیم. به نظرم کل ســـازمان دهی این 
جشنواره بسیار شـــگفت انگیز است.
تا چه اندازه با هنر نمایش در ایران 
آشنایی دارید؟ نظرتان درباره هنر 

نمایش در ایران چیست؟
به نظرم تئاتر ایران پتانســـیل و فضای 
بســـیار جالـــب و خوبـــی دارد. ایـــن 
بســـیار شـــگفت انگیز اســـت که شما 
در یک شـــهر، انواع تئاترها را دارید. به 
نظـــرم و در حدی که من دیدم، شـــما 
هم هنرمندان بســـیار توانایی دارید و 
هم مردم و تماشاگران فوق العاده ای 
دارید. این شوق و اشـــتیاق را در کمتر 
رویـــداد هنری دیده ام. بـــه نظرم تئاتر 
در کشـــور شـــما جایگاه ویژه ای دارد 
ی  ر ا یه گذ ما ســـر می طلبـــد  حتـــی  و 
بیشـــتری بـــرای آن صـــورت بگیـــرد. 
 
ً
ســـرمایه شـــما در عرصـــه تئاتـــر واقعا

کار  موضـــوع  همیـــن  و  اســـت  غنـــی 
تئاتـــری  و  هنـــری  مدیـــران  بـــرای  را 
کشـــورتان راحـــت می ســـازد. شـــما 

تماشـــاگران بســـیار خوبی دارید.

خبــر
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دوست دارم دنبال 
کارهای سخت بروم که 

بتوانم خودم و گروهم را به 
چالش بکشم.

درست است یکی از 
ویژگی های بیش تر آثار من 
پرُپرسوناژ بودن آن هاست 

و حتی از گروه فرم و 
هم آوایی هم استفاده 

می کنم که به روز شده و 
با فضای نمایش امروز 

همسان سازی شده است و 
به اتمسفرسازی کار کمک 

می کند

صحنه
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میترا رضایی
خبرنگار

گفت وگو

نمایی از نمایش »اسب قاتلین«

عکس: کاوه کرمی

ارد. د اکسپرسیونیســـتی 
شما تنها از یک سبک خاص پیروی 

می کنید؟
 از ســـبک 

ً
نه، من هرگز نخواســـتم صرفا

خاصـــی پیـــروی کنـــم، بیشـــتر تلاش 
دارم از ســـبک ها اســـتفاده ابزاری کنم 
و الگو بگیرم. تئاتر یـــک کالای وارداتی 
اســـت. ما از دیربـــاز؛ خـــرده نمایش و 
نمایـــش آیینـــی ســـنتی در کشـــورمان 
داشـــته ایم امـــا تئاتـــر بـــه ایـــن صورت 
مـــدرن وارداتـــی اســـت و هرچقدر هم 
تـــلاش کنیـــم ممکـــن اســـت نتوانیـــم 
بـــه برخـــی از مفهوم هـــا و ســـبک های 
آن، دقیـــق و صحیـــح ادای دین کنیم. 
من تـــا جایی کـــه بتوانم از ســـبک های 
مختلـــف پیروی می کنم ولـــی خودم را 
محدود به یک ســـبک خاص نمی کنم. 
تئاتر امـــروز دنیا دارد مرزهـــا را جابه جا 
می کنـــد و مینی مـــال و تصویری شـــده 
اســـت. اگر تئاتـــر را به ســـمتی ببریم که 
بدون اینکـــه دیالوگـــی گفته شـــود؛ با 
اســـتفاده از تصویر و فضاســـازی و نور و 
موســـیقی که ابزارهـــای تئاتر هســـتند 
کنیـــم  برقـــرار  ارتبـــاط  مخاطـــب  بـــا 
می توانیـــم بـــه یک زبـــان بین المللـــی 
دســـت پیـــدا کنیـــم. مـــن از تمـــام آثار 
روز دنیا در کارم الگو می گیرم و ســـعی 
می کنـــم خـــودم را بـــه زبان جهـــان که 

تصویرگرا و معناگراســـت نزدیک کنم.
برگردیم به نمایش »اسب قاتلین«، 
درون مایه و داستان این اثر چیست 

و در چه فضایی پیش می رود؟
»اســـب قاتلیـــن« برگرفتـــه از نمایش 
مکبـــث اســـت و همـــان جاه طلبـــی با 
مقـــداری تغییرات بر اســـاس خلاقیت 
و ذوق نویســـنده اثـــر در ایـــن نمایـــش 
هـــم وجـــود دارد. نوکـــر و کلفـــت یک 
عمـــارت تصمیـــم می گیرنـــد بـــا کمک 
مباشـــر اربـــاب را بکشـــند و نوکـــر بـــه 
اربابی برســـد. درنهایت هـــم نوکر پس 
از رســـیدن بـــه جایـــگاه اربابـــی دچار 
جنون قدرت می شـــود و کســـانی را که 
بـــه او کمـــک کرده انـــد، می کشـــد. از 
ابتدا مشـــخص اســـت که با یک فضای 
غیرمتعـــارف و یـــک دنیای ناشـــناخته 
مواجه ایـــم. کل اثر در دنیـــای مردگان 

می گـــذرد و مـــا بـــا ذهـــن نوکـــر کـــه 
»کش« نـــام دارد روبه رو هســـتیم و 
تمـــام این مرده هـــا در ذهن »کش« 
هســـتند. در فضـــای طراحـــی نور و 

لبـــاس گریم کامـــلاً به ایـــن نکات 
توجه شـــده کـــه ذهن آشـــفته نوکر 
را نشـــان بدهد. یک خواب آشـــفته 

و فضایـــی وهم انگیـــز کـــه می تواند 
واقعیت داشـــته باشـــد و می تواند 
همه چیـــز   . شـــد با شـــته  ا ند هـــم 

محمـــود  هم اندیشـــی  نشســـت 
فرهنگ )دبیـــر دوازدهمین دوره 
سراسری و اولین دوره بین المللی 
تئاتر صاحبدلان( و احمد جولایی 
)دبیر جشنواره بین المللی آیینی 
و ســـنتی( با یوســـف البلوشـــی، 
الحکیـــم،  عبـــاس  و  کارگـــردان 
بازیگر گروه نمایشـــی کشور عمان 
که برای حضور در جشـــنواره تئاتر 
فجر بـــه ایران آمده انـــد، در محل 
دبیرخانه تئاتـــر صاحبدلان برگزار 

. شد
در ابتدای این نشست، مهمانان 
نمایشـــی  آثـــار  معرفـــی  ضمـــن 
خـــود در ایـــن دوره از جشـــنواره 
بین المللـــی تئاتـــر فجر به ســـایر 
فعالیت های شـــان نظیر شـــرکت 
بین المللـــی  جشـــنواره های  در 
کشورهای اســـلامی منطقه و قاره 
آســـیا و آفریقا و جوایزی که در این 
جشـــنواره ها دریافـــت کرده اند، 

اشـــاره کردند.
در  هنرمنـــدان  ایـــن  گفتـــه  بـــه 
حـــال حاضـــر تعـــداد فعـــالان و 
غ التحصیـــلان عرصه نمایش  فار
در کشـــور عمـــان محدود اســـت 
از  خوبـــی  اســـتقبال  آن هـــا  امـــا 
نمایش هـــای برگرفتـــه از متـــون 
دینـــی و صـــدر آن قـــرآن مجیـــد 

. ند شـــته ا ا د
احمـــد جولایی، مســـئول کمیته 
دوره  دوازدهمیـــن  وبینارهـــای 
سراسری و اولین دوره بین الملل 
تئاتر صاحبـــدلان در مورد ترجمه 
و تبـــادل آثـــار و ادبیـــات نمایش 
کـــرد  صحبـــت  کشـــور  دو  بیـــن 
و هنرمنـــدان عمانـــی نیـــز قـــول 
دادنـــد تـــا بـــرای تولیـــد و تدوین 
کتـــاب »تاریـــخ تئاتـــر عمـــان« با 
ایـــن پژوهشـــگر همـــکاری لازم را 
داشته باشـــند.محمود فرهنگ، 
دبیر دوازدهمین دوره سراســـری 
و اولیـــن دوره بین المللـــی تئاتـــر 
نشســـت  یـــن  ا ر  د حبـــدلان  صا
بخش هـــای مختلف ایـــن رویداد 
تئاتـــری را معرفی کـــرد و در مورد 
تـــی  ضیحا تو ن  آ ی  فیت هـــا ظر
ارائـــه کـــرد.در ادامه قرار شـــد تا 
هنرمندان کشـــور عمـــان با توجه 
بـــه ســـطح کیفـــی آثـــار تولیـــدی 
هنرمنـــدان ایـــران و بـــه منظـــور 
شـــناخت آثار هنری ملل، عکس 
و کتاب هایـــی در حـــوزه تاریـــخ 
نمایش کشـــور عمـــان در جهت 
ترجمـــه و چـــاپ در اختیـــار دبیر 
تئاتر صاحبـــدلان قـــرار دهند.در 
پایان این نشســـت کتاب »تاریخ 
معاصـــر غـــرب« نوشـــته احمـــد 
جولایی همراه بـــا کاتالوگ رویداد 
تئاتـــر صاحبدلان بـــه همراه چند 
نمایشـــنامه از آثـــار چـــاپ شـــده 
ی  هـــا هنر کل  ره  ا د ا ت  ا نتشـــار ا
نمایشـــی به مهمانان اهدا شـــد.

پدرام رحمانی، کارگردان نمایش صحنه ای »لابیرنت«: 
    مهم ترین ویژگی چهل ویکمین جشنواره تئاتر فجر، بیش از هر چیز احیای جشنواره 

تئاتر مناطق کشور آن هم بعد از هفت سال وقفه است. این رویداد باعث حضور هنرمندان 
 هر چقدر تئاتر مناطق 

ً
بسیاری از استان های سراسر کشور در جشنواره تئاتر فجر شد. قطعا

کشور پربارتر شود، ما شاهد برگزاری بهتر جشنواره بین المللی تئاتر فجر خواهیم بود. 
    دیگر موضوع مهمی که در برگزاری جشنواره تئاتر فجر امسال به آن توجه شده است، 

افزایش مدت زمان اقامت هنرمندان  استانی طی روزهای برگزاری جشنواره است. اگر 
هدف جشنواره ها افزایش کیفیت آثار باشد، باید به این قضیه که گروه های نمایشی در 

مدت جشنواره بتوانند حداقل ۱۰تا ۱2 اثر نمایشی را تماشا کنند توجه شود. 
     شرایط اجتماعی، در حضور حداکثری مخاطبان در جشنواره امسال تاثیرگذار بوده 

است. با این وجود، آثاری که کیفیت خوبی دارند، با استقبال مخاطبان روبه رو می شوند که 
حضور مردم در سالن ها، گواه آن است. 

مرتضی نجفی، کارگردان نمایش صحنه ای »شاید باران شدی«: 
   تئاتر، همیشه تأثیر خودش را دارد و این هنر در همه جهان، به نوعی نقد اجتماعی 

شمرده می شود. مسئولان باید بیشتر به تئاتر اهمیت بدهند و به این هنر توجه کنند 
زیرا این توجه و دروسی که در دانشگاه ها تدریس می شود، به غنی تر شدن تئاتر کمک 

می کنند.
   جشنواره تئاتر فجر، انگیزه ای برای تولید آثار جدید است. حس رقابت در جشنواره، 

اجرای عمومی آثار و حضور مردم برای تماشای نمایش بسیار دل نشین و لذت بخش 
است. جشنواره ها به ویژه جشنواره  فجر در رونق و رشد تئاتر نقش و تأثیر بسزایی دارند و 

همچنان فرصتی برای بروز ایده های جدید هستند.
    این دوره از جشنواره تئاتر فجر، به دلیل حضور هنرمندان و چهره های جوان و برگزاری 

جشنواره منطقه ای و حضور برگزیدگانش با دوره های قبل متفاوت تر است و به نوعی 
چکیده و منتخب عرصه هنرهای نمایشی ایران است.

سحر محسنی کیاسری، کارگردان نمایش خیابانی »پرسه در نیاز«: 
    تئاتر به دلیل زنده بودنش حس نزدیکی به مخاطب دارد و اجرای خیابانی این 

حس را چندین برابر به نسبت سینما و نمایش صحنه ای دارد. نفس به نفس 
تماشاگر بازی کردن یک هیجانی غیر قابل وصفی دارد.

    وارد کردن مخاطب به اجرا، از جمله تفاوت های نمایش خیابانی با نمایش 
صحنه ای است. البته این دو گونه نمایش، تفاوت های زیادی دارند چرا که کاملا 
از هم متمایز هستندم. شخصی که نمایش خیابانی خوبی دارد حتما نمی تواند 

نمایش صحنه ای خوبی هم داشته باشد و برعکس، زیرا هر کدام تخصص و 
ویژگی های خاص خودشان را در اجرای نمایش دارند.

ح و ایده داریم و نمایش را تقریبا به صورت       در اجرای »پرسه در نیاز«، فقط طر
کارگاهی جلو می بریم. معمولا در 9۰ درصد نمایش های خیابانی یک نمایشنامه 

ح و ایده اصلی شکل می گیرد. کامل نداریم بلکه نمایش خیابانی از طر

مصطفی محمدی دوست، کارگردان نمایش صحنه ای »کشتن تن«: 
   تئاتر یک بستر مؤثر برای کمک به بشر است. به دلیل اینکه در تئاتر، هنرمند بی واسطه با 

مخاطب ارتباط برقرار می کند تنها هنری به حساب می آید که می تواند در این برهه از زمان به 
گاهی انسان را نسبت به خود،  بشر کمک کند و زمینه ساز اشتراک اطلاعات شود و در نتیجه آ

جامعه اش و نیازها و ضعف هایش و البته راهکارهای بهتر شدن بیشتر کند.
   جشنواره فجر، آوردگاهی است که باعث دیده شدن تلاش هنرمندان می شود و اضافه شدن 

 کار بی نظیری بود. در این 
ً
جشنواره منطقه ای به جشنواره فجر بسیار خوب نتیجه داد و واقعا

شرایط حضور هنرمندان و گروه های نمایشی از شهرها و مناطق مختلف کشور به ارتقای سطح 
تئاتر کشور کمک فراوانی کرد و از دیگر سو تلاش و خروجی قابل قبول و در بیشتر مواقع بی نظیر 

هنرمندان غیر تهرانی هم به خوبی دیده شد.
    اگر جشنواره های بومی و محلی و ایران نیز دوباره برگزار شوند تغییرات بسیاری در عرصه 

تئاتر خواهیم داشت.

تلاش هنرمندان استانی دیده شدنمایش هایی کاملا متفاوت  جشنواره فجر، چکیده تئاتر کشور استتماشاگران از آثار باکیفیت، استقبال کردند  

بهنام حبیبی
خبرنگار

گفت وگو
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The 2023 FITF to 
hold the “Meet-
ing of the Islamic 
World Theater 
Union”

interview 

there was a folk and 
simple show for the 
people in an open area 
where the audience 
passes by and stops for 
a moment and watches 
the show, but I wrote 
the second version for 
the stage

Iran Theater- Reza Saberi, a 
veteran theater and cinema 
artist, has again chosen a 
religious-historical theme in 
the show Iranians.
Saberi reveals that his love is 
theater and he has not had any 
job but theater. Therefore, 
it doesn’t matter to him what 
kind of situation he is in, be-
cause the theater is his job and 
he must support it  any way. 
Reza Saberi’s “Iranians” was 
performed on Tuesday and 
Wednesday in Vahdat Hall . It 
competes in the international 
section of the 2023 FITF.  “Ira-
nians” is the story of the 
hidden truths about the killing 
of Alevi women and children 
by Harun Abbasid  caliphate 
until his son Ma’mun came to 
power. This show deals with 
the forced journey of Hazrat 
Ali ibn Musa al-Reza (a.s.) 
from Medina to Khorasan.
Iran Theater had a Question 
and answer with writer and 
director Reza Saberi at Laleh 
Hotel about “Iranians” and 
FITF.

How did you choose a 
religious story  for the 
show and direct  it with 
this approach?

- I have done shows with 
religious themes before, 

Reza Saberi: 

Theater is my job

but it was not so serious and 
focused, so this show actually 
had two versions, the first one 
was performed a few months 
ago in the large parking lot of 
holy shrine for a public.

So was it an environ-
mental theater?

-Yes, but the second version 
was written with many chang-
es for the stage.

Do you mean you up-
dated it?

- Yes, there was a folk and 
simple show for the people 
in an open area where the 
audience passes by and stops 
for a moment and watches the 
show, but I wrote the second 
version for the stage.

What was the reaction 
of the people to that 

show?
- It was amazing.                                                                                            

Why?
- Because it is interesting for 
the audience to see a show in 
the shrine; Also, Imam Reza, 
his kindness and gentleness 
are attractive to people. It is 
attractive for people to see 
Mamoun and Haroun and 
such characters. People 
know history and are often 
familiar with Imam Reza and 
his life history as well. In the 
show that we had worked on, 
it was with simple, normal 
and colloquial language, and 
sound arrangements, singing 
and harmony, etc. But in the 
second version, I avoided 
all these features, because I 
believe in a special literature 

for the stage. The writing of 
the characters, the codes that 
I chose, the path that was cho-
sen for a group of 14 people 
who want to take the Imam 
from Medina to the slaughter-
house, and the Imam is mar-
tyred in Marv. This is the path 
of the story: from the origin 
to the destination and there 
are many codes in the middle 
of the way, some of which I 
deleted because they did not 
work for me and I chose the 
codes that were a little bolder 
in terms of presentation and 
I think it was very difficult 
to find the codes I wanted. 
Because I had to read history 
and I didn’t know history 
completely, and I read these 
regularly and turned them 

into dramas and went back to 
them. In terms of writing , the 
second version was very dif-
ficult and exhausting. There 
was no one to help me, and I 
had to look for references and 
write.

Shouldn’t you have dis-
torted the history?

-Exactly
And the play should be 
believable.

- Yes, I should have turned the 
history into a show, but I still 
believe that in the second ver-
sion I can work more correctly 
and deeply, that this is the 
general need of the society 
and there is a lot of work to 
be done, which resonates in 
today’s society.

I get the feeling that 
your approach is also 

Iran Theater-The meeting 
of the Islamic World 
Theater Union will be held 
at the 2023 FITF in the City 
Theater Complex, as the 
same time as International 
seminar of Islamic World 
Theater Union on January 
29th.
The 41st Fadjr International 
Theater Festival will hold 
the “Meeting of the Islamic 
World Theater Union” with 
6 specialized topics.
The topics of the meeting 
are as follows: “Knowing 
the capabilities of theater”, 
“Cross-border activities in 
the Islamic world countries 
in the field of theater”, 
“Philosophy of theater 
in Islamic countries”, 
“Examining the problems 
and obstacles of theater 
art in Islamic countries”, 
“Applicable theoretical 
solutions in the growth 
and promotion of theater 
art in Islamic countries”” 
and “Creating the field of 
joint cooperation in the 
field of theater in Islamic 
countries”.
The international seminar 
of the Islamic World Theat-
er Union will be held with 
6 scientific articles from 
Iraq (2 articles), Tunisia, 
Algeria, Egypt and Iran, and 
the capacities of theater in 
Islamic countries will be 
examined from different 
aspects in the seminar.
According to the statistics 
announced by the Secre-
tariat of FITF, researchers 
and experts with 20 articles 
requested to participate in 
this meeting. And finally, 
articles by Jamal Garmi 
(theater director and head 
of the artistic department 
of the National Theater of 
Algeria), Ezzeddin Abbasi 
(head of the Tunis Univer-
sity of Fine Arts), Riad Zam-
al (professor of the Higher 
School of Music and 
Theater), Abdul -Karim Ab-
boud (head of the collage 
of Fine Arts  at Basra) and 
Mahmoud Kahila (head of 
the Egyptian Performing 
Arts Education Depart-
ment) were accepted.
34 people from 8 different 
countries will participate 
in the seminar, which 
will be held with a special 
speech by Dr. Rahimpour 
Azghadi.This meeting will 
be held on Sunday, January 
29, 2023 from 9:00 to 14:00 
in the Hall of Fame of City 
Theater Complex.

News 

Iran Theater- Spanish actor and 
stage director , Txema Munoz 
had a meeting with Kazem 
Nazari ,the General Director of 
Performing Arts Center during 
the 2023 FITF.
Spanish director of the show 
“Lumiere”  met Kazem Nazari 
(Director General of Perform-
ing Arts Center) and Mozhgan 
Vakili (Director of International 
Relation Department perform-
ing Arts Center of Iran) in the 
office of the director general of 
performing arts. Kazem Nazari 
confirmed the high position of 
Spanish artists in the world and 
welcomed the presence of Span-
ish artists  in the 2023 FITF.“Iran 
has a variety of festivals, and 
therefore Iran can be considered 
to have the largest number of 

Iran Theater- Omani guests 
of the 2023 FITF met with 
Mahmoud Farhang and 
Ahmad Julai in order to 
further cooperation for the 
recognition of the Theater 
of Nations at the Secretariat 
of 12th National and 1st In-
ternational Mystics (Saheb-
delan) Theater Festival.

The meeting was attended 
by Mahmoud Farhang (sec-
retary of the 12th National 
and 1st International Mys-
tics (Sahebdelan) Theater 
Festival) and Ahmad Joulai 
(secretary of the Interna-
tional Ritual and Traditional 
Festival) with Yousef 
Al-Balushi, the director, and 
Abbas Al-Hakim, the actor 
of the Omani theater group, 
who came to Iran to partici-
pate in the FITF in the place 

theater festivals in the world.”
The Director General of Perform-
ing Arts considered this to be the 
result of Iranians’ great interest in 
performing arts.Txema Muñoz 
discussed that theater has com-
mon movements and the the 
basics everywhere in the world.
“Different countries of the world 
may have different points of view 
in politics, but they all share the 
same feelings, and all feelings 
can be unified on stage.”
Txema Munoz has a conserv-
atory education, mime and 
pantomime and chorography 
and magician.
He said: In the first two days of 
my stay in Iran, I have gotten to 
know more about Iranian art and 
I hope that next year I will be able 
to participate in Iranian theater 

of the secretariat of Saheb-
delan theater Festival.
Omani artists presented 
their plays in the 2023 FITF 
and mentioned their other 
activities such as participat-
ing in international festivals 
of Islamic countries in the 
region, Asia and Africa and 
the awards they received in 
these festivals.

As they said, the number of 
theater activists and gradu-
ates in Oman is now limited, 
but they have had a good 
reception for plays based on 
religious and the Quran.
Ahmed Joulai, the head of 
the webinar committee 
of the 12th National and 
1st International Mystics 
(Sahebdelan) Theater 
Festival, spoke about the 
translation and exchange of 

festivals with more shows.
Mozhgan Vakili, Director of 
International Relation Depart-
ment  performing Arts Center 
of Iran  announced the holding 
of a new festival in Zanjan city in 
the field of happy shows (circus, 
clown, etc.) next year, which was 
also welcomed by the Spanish 
artist, and he expressed his hope 
that he would be able to partic-
ipate in this festival with shows 
New participation.
The Spanish one man show 
“Lumiere” written and directed 
by Txema Munoz and Carls Sans 
competes in the international 
section of the 2023 FITF.
The 2023 FITF is underway in Teh-
ran until January 31. The festival 
is presided over by Iranian actor 
and director  Kourosh Zarei.

theater works and literature 
between the two countries. 
And Omani artists also 
promised to cooperate with 
this researcher to produce 
and write the book “Oman 
Theater History”.
Mahmoud Farhang, the sec-
retary of the 12th National 
and 1st International Mys-
tics (Sahebdelan) Theater 
Festival, introduced the 
different section of this the-
atrical event and explained 
about its capacities.
Considering the quality 
level of works produced 
by Iranian artists and in 
order to recognize the 
artistic works of nations, 
it was decided that Omani 
artists should provide 
photos and books about the 
history of Omani theater for 
translation and printing to 
the secretary of Sahebdelan 
Theater Festival.

At the end of this meeting, 
the book “Modern History 
of the West” by Ahmad 
Julai , the list of Sahebdelan 
Theater Festival  and  some 
plays from the publications 
of the General Department 
of Performing Arts were 
given to the guests.

Txema Munoz meets with the General Director of Performing Arts Center

Iran has the largest number of 
drama festivals in the world

A meeting of Omani artists was held to 
recognize the art of nations

postmodern.
-yes.

What is the reason for 
your participation in 
the  2023 FITF? Because 
you consider theater as 
a job?

-Yes, but I don’t want to say 
that it’s like a supermarket, but 
theater is a job and you have 
to live with it; And you can’t 
say that you shouldn’t work 
because the conditions are a 
bit unfavorable. Now some 
people say that you shouldn’t 
work and that the theater 
should be closed. I do not 
believe in such a thing at all.

Do you remember the 
best edition of the 
festival?

-The 12th edition (1994 FITF) 
was the best.


